
 عادل تبریزی؛ کارگردان فیلم سینمایی 
کران  گیجگاه« ضمن ابراز رضایت از فرآیند ا «
از علاقه مندی حامد  فیلم سینمایی  این 
بهداد به این فیلم گفت. عادل تبریزی در 
کران این  « درباره وضعیت ا گفت وگو با »مهر
فیلم و میزان رضایت خود گفت: مهم برای 
من این است که این فیلم با وجود شرایطی 
توانست  به خوبی  داشت،  کران  ا برای  که 
مخاطب خود را پیدا کند و روند خوبی را هم 
گیجگاه« در کنار  کران عمومی داشت. » در ا
و  »فسیل«  مانند  یکی  درجه  کمدی های 
»هتل« و قدرتی که این آثار در جذب مخاطب 
داشتند، توانست مسیر خودش را پیدا کند و 
کران خاطره خوبی دارم.  در مجموع از این ا
گیجگاه«  وی درباره جنس متفاوت کمدی »
کران  نسبت به دیگر کمدی های در حال ا
هم توضیح داد: به نظر من »گیجگاه« مطابق 
تعریف مرسومی که امروز در سینمای ایران از 
یک فیلم کمدی وجود دارد، یک فیلم کمدی 
نیست. بلکه می توانم بگویم این فیلم یک 
که در لایه های مختلف  فیلم شیرین است 
آن می توانید ژانرها مختلفی را ببینید. از این 
انر اصلی روایت فیلم  منظر می توان گفت ژ
یک ملودرام است و در لابه لای آن شاهد 
از  گاهی  که  موقعیت های شیرینی هستیم 
مخاطب خنده هم می گیرد. این کارگردان 
که در فیلمنامه  کرد: موقعیت هایی  کید  تا
طراحی شده است، باعث لبخند مخاطب 
می شود اما مقایسه »گیجگاه« با کمدی هایی 
کران است، مقایسه  که این روزها در حال ا
اشتباهی است. فیلم های دیگری هم در تاریخ 
سینمای ایران بوده اند که با آن ها لبخند هم 
زده ایم اما کمدی نبوده اند. تبریزی ادامه 
گیجگاه« یک  که » داد: واقعیت این است 
فیلم خوش روزی برای من بود؛ هم در زمینه 

کنش منتقدان، هم در جذب مخاطب و  وا
هم در فرآیند حضور در جشنواره های خارجی 
. من  و ارتباط با مخاطبان کشورهای دیگر
کران این فیلم به ایتالیا و روسیه  خودم برای ا
کنش های مخاطبان در  سفر کردم و شاهد وا
این ۲ کشور بودم. در ایران هم فیلم »گیجگاه« 
مخاطب خودش را به خوبی پیدا کرد. وی 
افزود: حتی بهترین فیلم های تاریخ سینمای 
و  مخالفان  خودشان  زمان  در  هم  جهان 
منتقدانی داشته اند و در برابر فیلم من هم 
طبیعتا افرادی بوده و هستند که آن را دوست 
ندارند. هر فیلمسازی وقتی فیلمی را می سازد، 
کجای  فیلمش  که  می داند  بهتر  خودش 
وجودش ایستاده است، »گیجگاه« برای من 
فیلمی بود که به واسطه اتفاقاتی که در فرآیند 
کران برای آن رخ داد، بیشتر دوستش دارم.  ا
گر این  من در کل انسان خشنودی هستم و ا
کران فیلم موفقی هم نمی بود، بازهم  فیلم در ا
خشنود بودم! مهم برای من این است که 
یک فیلم ساخته ام و تجربه ای هم به دست 
گر حاصل این تجربه موفق هم نبود،  آورده ام. ا
قطعا آن را دوست می داشتم. این کارگردان 
گر حاصل این تجربه موفق هم  ادامه داد: ا
نبود، قطعا آن را دوست می داشتم. »گیجگاه« 
لایه هایی احساسی و عاطفی هم دارد و در کل 
از امید و اخلاقی صحبت می کند که رنگ و 
بوی آن در تاروپود جامعه امروز کم رنگ شده 
است. شاید به همین دلیل با مردم ارتباط 
برقرار می کند. وی با اشاره به اینکه احساس 
می کند خانم هایی که متارکه کرده و فرزندی 
گرفته اند،  هم دارند، خیلی با فیلم ارتباط 
توضیح داد: بالاخره قصه این فیلم درباره زنی 
است که سرپرستی یک خانواده را برعهده 
دارد و به همین دلیل این جنس از افراد به 
کتر ارتباط برقرار  لحاظ احساسی با این کارا

می کنند. خیلی از افراد را دیده ام که پای فیلم 
من احساسی شده و گریه کرده اند و همین 
گی نشان می دهد که جنس کمدی فیلم  ویژ

من، متفاوت از کمدی های دیگر است.

   این فیلم یک کمدی سالم است
گیجگاه« درباره همراهی   کارگردان فیلم »
ارسلان امیری در نگارش فیلمنامه این فیلم 
توضیح داد: ما فیلمنامه این فیلم را با هم 
دوستان  از  یکی  امیری  ارسلان  نوشتیم. 
نازنین من است که از نظر سلیقه سینمایی، 
او  کارهای  به  ربطی  هیچ  گیجگاه«  « فیلم 
ذهنم  در  فیلم  این  قصه  زمانی که  ندارد. 
شکل گرفت، تصمیم گرفتم فیلمنامه آن را 
که حال خوبی با  کسی بنویسم  با همراهی 
او دارم و این حال خوب برایم مهم بود. از 
این منظر همکاری با ارسلان امیری تجربه 
درخشانی برایم بود. وی افزود: در فرآیند 
نگارش این فیلمنامه اما ارسلان امیری این 
لطف را به من کرد که اجازه داد من رهاتر باشم 
و جهت گیری کلی فیلمنامه به سمت علایق، 
نگاه و حس من باشد. در کل در این تجربه 
حس خوبی داشتیم و به هر دوی مان خیلی 
خوش گذشت. تبریزی درباره اظهارنظر حامد 
گیجگاه« و به کاربردن  بهداد درباره فیلم »
توصیف »خنده مشروع« برای این فیلم هم 
گفت: حامد بهداد به نظر من بازیگر باهوش و 
باسوادی است و می توان او را یک بازیگر همه 
چیز تمام دانست. او هم ادبیات می شناسد، 
هم سینما و هم روانشناسی. از روز اولی که 
حامد وارد تولید »گیجگاه« شد، می گفت این 
فیلم، لبخندهایی که به وجود می آورد هم پر 
از احترام است. او معتقد بود این فیلمنامه در 
حالی که از ۲۰ سال قبل صحبت می کند، ولی 
فیلم عقب مانده ای نیست و برای جامعه امروز 

حرف دارد. وی افزود: او از همین منظر معتقد 
است که این فیلم یک کمدی سالم است و 
بابت نگاهی که به فیلمنامه داشت، آن عبارت 
را به کار برد. حامد بهداد خیلی فیلم »گیجگاه« 
گفت وگویی  را دوست دارد و اخیرا هم در 
که این فیلم جایگاه خاصی در  کرد  کید  تا
کارنامه اش دارد. خوشبختانه او حالش با این 
فیلم خیلی خوب است و بارها به تماشای آن 
نشسته است. جالب اینکه هر بار در تماشای 
کنش های متفاوتی از خودش نشان  فیلم وا
می دهد. این اتفاق برایم باعث افتخار است. 
این کارگردان سینما درباره حضور جمشید 
گر  هاشم پور در فیلم »گیجگاه« بیان داشت: ا
کسی بگوید عادل تبریزی سکانسی از جمشید 
هاشم پور در فیلمش گذاشته تا صرفا ادای 
دینی به او کرده باشد، به نظرم فیلم را متوجه 
نشده است. آقای هاشم پور مهم ترین ستاره 
سینمای ایران در سال های بعد از انقلاب 
بود و به نظرم جایگاهی عجیب و تاریخی در 
که نیاز به ادای دین  سینمای ایران دارد 
من ندارد. حضور ایشان در فیلم، جنبه ای 
تحلیلی برای اصل قصه داشت. وی در پایان 
توضیح داد: داستان فیلم درباره تأثیر قهرمان 
در جامعه است و از حسن خشنودی می گوید 
که از شکل و شمایل یک قهرمان، به شکل و 
شمایل دیگری تبدیل می شود. حضور رضا 
صفایی پور و حسن رضایی و زنده یاد حسین 
کبر اصفهانی، حسین قطاع و عزیزان  ملکی، ا
دیگری که نگین فیلم »گیجگاه« شدند هم در 
همین راستا بود. به نظر من اصل سینما در 
آن سال ها همین قهرمان ها بودند. سینمای 
واقعی ایران، همین چهره ها بودند و چقدر 
هم نسل مظلوم، شریف و پرحیایی هستند. 
حضور کوتاه آن ها در فیلم من، باعث افتخارم 

بود.
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کیان:   وارطان ساها
 لطفا »تئوری موسیقی« 

را جدی بگیرید
 کارگاه تخصصی »آموزش ظرایف و دقایق 
تئوری موسیقی و هارمونی« در حالی با حضور 
پیشکسوت  مدرس  کیان  ساها وارطان 
موسیقی برگزار شد که وی به ارائه نقطه نظرات 
خود درباره آموزش در موسیقی پرداخت. 
عنوان  با  موسیقی  تئوری  تخصصی  کارگاه 
»آموزش ظرایف و دقایق تئوری موسیقی 
کیان طی  و هارمونی« زیرنظر وارطان ساها
۲ جلسه در خانه موسیقی برگزار شد. این 
کارگاه به صورت حضوری و مجازی پذیرای 
کیان در ابتدای  هنرجویان بود. وارطان ساها
اولین جلسه از این کارگاه گفت: این کارگاه 
برای رفع اشکال هنرمندان و هنرجویان در 
بحث های تئوریک و ابهام ها و اشباه های 
رایج در این زمینه برگزار می شود. این هنرمند 
با مباحثی  را  تئوری موسیقی  پیشکسوت 
گام ها و  از قبیل مبانی و تعاریف فواصل، 
کید کرد: نُت خوانی  کوردها آغاز کرده و تا آ
صرف را نمی توان تئوری موسیقی دانست. 
وی سپس به طور مفصل به توضیح اصول 
اولیه شناخت فواصل و زیرمجموعه های آن 
پرداخت و در حوزه مباحث پایه ای تئوری 
ح بحث کرد و به رفع اشکال  موسیقی را طر
ارائه  اینکه  ضمن  پرداخت.  هنرجویان 
گام نسبی،  مقدماتی از کنترپوان، ساختار 
مفهوم کادانس و کاربردها و انواع آن، ساختار 
تریوله و کوارتوله و نیم پرده های کروماتیک 
کارگاه  این  دیگر  بخش های  دیاتونیک  و 
آموزشی را تشکیل می داد. بحث بررسی در 
مورد موسیقی مدال و نقش درجات در انواع 
کوردهای بلوز و جز و  گی های گام ها و آ آن، ویژ
نیز تقویت حس بداهه از دیگر بخش های این 
کیان سپس به طور مفصل در  کارگاه بود. ساها
مورد مدالسیون و اهمیت و کاربردهای آن و 
نیز روش ها و اصول آن توضیحاتی ارایه داد. 
حاضران در کلاس موضوعاتی از قبیل تقویت 
کومپانیمان، تحلیل و آنالیز  ، تقویت آ دشیفراژ
کوردهای  رپرتوار، قوانین هارمونی برای پیانو، آ
آلمانی فرانسوی و ایتالیایی را دنبال کردند. 
کیان یادگیری تئوری موسیقی را یک  ساها
امر همیشگی دانست و به هنرجویان توصیه 
کرد این مبحث را برای گسترده شدن مهارت 

آهنگسازی جدی بگیرند.

 مرتضی رزاق کریمی: 
  جشنواره تلویزیونی 

مستند آسیب شناسی شود
کریمی با اشاره به حضور محسن یزدی در   مرتضی رزاق 
مدیریت سابق شبکه مستند و جذب مستندسازان خلاق 
در آن دوره از لزوم آسیب شناسی جشنواره تلویزیونی مستند 
که به تازگی در اختتامیه  کریمی  گفت. مرتضی رزاق  سخن 
جشنواره تلویزیونی مستند تجلیل شد درباره این جشنواره که 
در دوره هایی داور آن هم بوده است به »مهر« بیان کرد: جشنواره 
تلویزیونی مستند که شبکه مستند متولی آن است فیلم هایی 
را داوری می کند که پیش از این در قالب جشنواره روی آنتن 
رفته اند و به دوره هفتم رسیده است که عدد مقدسی است و 
می تواند نوعی کمال تعبیر شود. وی اضافه کرد: الان می توان 
نوعی نگاه آسیب شناسانه روی جشنواره تلویزیونی مستند هم 
داشت و البته باید مسیری که جشنواره پیموده است به ارتقای 
آثار مستند هم به صورت کمی و هم کیفی کمک کند. باید مدیران 
برای سیاست گذاری تولیدات از نتایج این جشنواره بهره بگیرند 
و صرف برگزاری جشنواره کافی نیست، جشنواره حلقه ای بین 
جریان تولید و عرضه و نمایش آثار است که باید از این نتایج بهره 
گرفت. رزاق کریمی تصریح کرد: نکته جالب جشنواره این است که 
هم مردم می توانستند آثار را داوری کنند و هم هیات های داوری 
آثار را به صورت کارشناسی بررسی می کردند و این مقایسه بین 
نگاه مردم با هیات های داوری برای اصلاح مسیر ساخت مستند 
اهمیت دارد. وی درباره تجلیل از محسن یزدی مدیر سابق 
شبکه مستند در این جشنواره نیز عنوان کرد: محسن یزدی از 
مدیرانی است که سال ها در رسانه فعالیت داشت. ضمن اینکه 
او در مدیریت شبکه مستند هم چارچوب و اصول خود را داشت 
اما نشان داد که ظرفیت بسیار خوبی در جذب نیروهای خوب 
و مستندسازان خلاق و خوش فکر از نسل های مختلف دارد و 
چارچوب بسته ای ایجاد نکرد. او مدیری بود که اصول خود را 
حفظ کرد و در عین حال با بدنه مستندسازان هم ارتباط برقرار 

کرد و توانست اعتمادسازی کند.

   فتحعلی بیگی در تدارک 
»شب نشینی با مولیر«

 داوود فتحعلی بیگی، کارگردان و بازیگر پیشکسوت تئاتر 
و سینما گفت: در حال حاضر در تدارک آماده کردن نمایش 
« برای جشنواره تئاتر فجر هستم که متن  »شب نشینی با مولیر
و کارگردانی آن توسط خودم انجام شده است. داوود فتحعلی 
بیگی در گفت وگو با ایرنا با اشاره به تدارک »شب نشینی با مولیر« 
کنون اجرا  برای جشنواره تئاتر فجر اظهار کرد: این نمایش تا
نداشته است، من یکبار آن را در سال ۱۳۹۳ برای جشنواره 
عروسکی تنظیم کردم که منتفی شد. یکی از عروسک های این 
، هنرمند باسابقه بود.  نمایش، عروسکِ زنده یاد سعدی افشار
البته نمایشی که امسال اجرا می کنم عروسکی نیست. وی با 
اشاره به حضورش در تله تئاتر »چاخان پاخان« که از شبکه 
نسیم پخش شد، گفت: متاسفانه این تله تئاتر کار موفقی از آب 
درنیامد و خیلی بیننده نداشت. کارگردان به رغم ادعایی که 

داشت، کمدی را نمی شناخت. 

                          عادل تبریزی: 

   فیلمم در سایه 
 »فسیل« و »هتل« 

مخاطبش را پیدا کرد


